
Nr. 2. Kraków, dnia 29 lutego 1912 Rocznik XXXIII.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stoł. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń* bezpłatnie.

L. 4719/911 
Akc.

OBWIESZCZENIE.
Magistrat stoł. król. miasta Krakowa podaje niniejszem 

do pubiieznej wiadomości, że ze względów sanitarnych 
i porządkowych zabrania się począwszy od dnia 1-go 
kwietnia b. r. wywożenia z parzelni względnie z rzeźni 
miejskiej żołądków i jelit należycie nieoczyszczonych.

O czem się strony interesowane niniejszem zawia
damia z tern że wobec powyższego zarządzenia żołądki 
i jelita ze zwierząt bitych na koszer muszą byd również 
płukane w rzeźni miejskiej oraz że niepłukanych z obrębu 
rzeźni wyprowadzad nie wolno. Również nie wolno pod- 
dawad w przyszłości żołądków i jelit czyszczeniu poza 
obrębem rzeźni zwłaszcza na Nowym placu i w sklepach 
rzeźniczych, a to pod rygorem kar przewidzianych w roz
porządzeniu c. k. Minist. z 30 września 1857 Nr. 198. 
Dz. u. p.

M agistrat stoł. król. m. Krakowa 
dnia 14 lutego 1912 r.

L, 403/912 
Akc.

OBWIESZCZENIE.
M agistrat stoł. król., miasta Krakowa; uzupełniając 

§ 16 regulaminu rzeźni, podaje niniejszem do publicznej 
wiadomości, iż ze względów porządkowych, oraz bezpie
czeństwa osób zajętych w halach dla bicia bydła roga
tego W głównej rzeźni miejskiej w dniach większego 
bicia, t. j w poniedziałki, środy i piątki, pozwala się 
bicie jałownika:

a) w czasie od 1 października do 31 marca tylko od
godziny 7-mej do 9-tej rano, zaś

b) w czasie od 1 kwietnia do 30 września tylko od
godziny 6-tej do 9-tej rano.
Godziny późniejsze przeznaczone są wyłącznie do 

bicia bydła rogatego rosłego i cieląt.
Wobec powyższego zakazuje się w dniach powyż

szych wprowadzania jałownika, przeznaczonego do bicia 
do hal rzeźni później niż o godzinie w pół do 9-tej 
rano, a to w tym celn, aby następnie z uderzeniem go
dziny 9-tej hale do bicia bydła rogatego mogły byó 
wolne od jałownika i mogła się w nich rozpocząd bez 
przeszkody rzeź bydła rogatego rosłego i cieląt.

Przekraczający niniejsze zarządzenie karani będą 
po myśli § 46 regulaminu rzeźni.

M agistrat stcł. król. m. Krakowa 
dnia 17 lutego 1912 r.

L . 14909/912 
JB b.

OBWIESZCZENIE.
Rada miasta Krakowa ucłw ałą z dnia 5 lutego br. 

zmieniła ulicę dawniej nazwaną „ulicą Swoboda' w Dz. 
I I I .  na „ulicę Knasińskiego“. Ćo się "podaje do publi
cznej wiadomości.

M agistrat stoł. król. m. Krakowa 
dnia 28 lutego 1912 r.

Sprawy personalne.
I. Nom inacje.

Pan Dr. January Zdzisław (2 im ) Treter dotych
czas c. k. auskultant sądowy zamianowany został dekre
tem Prezydyum Magistratu z dnia 30 stycznia 1912 r. 
do L. Prez. 1069/911 na zasadzie §§56 i 89 statutu dla 
miasta Krakowa praktykantem konceptowym Magistratu 
z adjutum 1.600 kor. rocznie pod warunkami w dekrecie 
wymienionymi. (LM: 16328/912 Prez.).

Pan Bernard Langer, dotychczas lekarz weteryna
ryjny został zamianowany dekretem Prezydyum Magi
stratu  z dnia 2 lutego 1912 r. do L  Prez. 111/912 na 
zasadzie §§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa prowi
zorycznym weterynarzem miej. w X. ki. rangi z płacą 
roczną 2.200 koron, kwaterowem w rocznej kwocie 768 
koron oraz prawem do trzech trzechleci po 200 koron 
rocznie oraz do dodatku osobistego w rocznej kwocie 
200 koron po przebyciu 10 lat w tejsamej klasie rangi, 
(LM: 16827/912 Prez.).

Pan Ryszard Kędra, dotychczas pomocnik kance
laryjny Miejskiej Izby obrachunkowej, zamianowany został 
dekretem  Prezydyum Magistratu z dnia 6 lutego 1912 r. 
do L. Prez. ±0-1/912 na zasadzie §§ 56 i 89 statutu dla 
m iasta Krakowa, praktykantem Miejskiej Izby obrachun
kowej z adjutum w rocznej kwocie 1.500 koron, pod 
warunkami w dekrecie wymienionymi. (LM: 16326/912 
Prez.).
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Antoni Bielec, dotychczas tercyan został zamiano
wany dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 1 lutego 
1912 r. do L. Prez. 1052/912 na zasadzie § 89 statutu 
dla miasta Krakowa woźnym kancelaryjnym Magistratu 
z płacą roczną 760 koron, kwaterowem w rocznej kwo
cie 360 koron oraz prawem do pięciu trzechleci pd 70 
koron rocznie i umundurowaniem w naturze (LM: 
16329/911 Prez.).

II. Em erytury.
Józef Dudek, miejski dozorca targowy na zasadzie 

§ 89 statutu dla miasta Krakowa zwolniony został z dniem 
1 marca 1912 r. od obowiązków służbowych m. dozorcy 
targowego i przeniesiony z tymże dniem w stały stan 
spoczynku. (LM: 110598/911 Prez.).

Protokoły obrad Rady miejskiej.
Posiedzenie zwyczajne (20 w kad. XVI.) z dnia 

21 lutego 1912 r.

Przewodniczący Prezydent n i.: Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m.: Dr. H enryk Szarski.
I I .  Wiceprezydent m .: Józef Sare.
Sekretarz P ady:  w z. radca Dr. Rudolf Sikorski.
Radców miejskich obecnych 64.

Radcy miejscy: Bazes, Bialik, Birnbaum, Czunko, 
Dr. Doboszyński, Epstein, Dr. Fierich, D. Gertler, Dr. 
Guńkiewicz, Dr. Krzetuski, Maciołowski. Mavwalt, Mar- 
gulies, Muranyi, Porębski, Dr. Starzewski Maryan, 
Dr. Starzewski Tadeusz, Szatkowski, Dr. Tilles, Hr. 
Wodzicki, Zbroja (21) nieobecnośó swą usprawiedliwili

Początek posiedzenia o godz. 6 wieczór.

Przed porządkiem dziennym.

P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  D r  u e o  po
daje do wiadomości Rady, źe Sejm krajowy przychylnie 
załatwił kilka spraw dotyczących Krakowa, przyznając 
temu miasta kilku nowych subwencyi oprócz zwyczajnych, 
a mianowicie:

1) Sejm krajowy zgodził się i upoważnił Wydział 
krajowy do zawarcia na 50 lat ugody z Gminą miasta 
Krakowa oo do wynajmu budynków poszpitalnych na 
cele Muzeum Narodowego za czynszem uznawczym w Kwo
cie 1 korony rocznie, przyznając na adaptacyę tych bu
dynków subwencyę w wysokości 100 000 koron

2) Dalej przyznał Sejm subwencyę roczną w kwo
cie 5 000 koron na utrzymanie w Krakowie Seminaryum 
dla kształoema nauczycielek na nauczycielki gospodar
stwa domowego.

3) Sejm podwyższył subwencyę na Muzeum techni
czno przemysłowe i Insty tu t dla popierania rękodzieł 
o 6.000 koron.

4) Na wydawnictwo pomników Rzeczypospolitej 
krakowskiej które rozpocznie się w roku przyszłym i trwaó 
będzie do r. 1915 przyznał Sejm 5.000 kor., przyjmując 
na kraj połowę subwencyi, przyznanej przez miasto 
Kraków.

5) Na wydawnictwo materyałów archiwalnych kra
kowskich z wieków średnich 1.000 koron.

Poza tern utrzymał Sejm dla Krakowa wszystkie 
dawniejsze subwencye

Do korzylei, w których i Kraków uczestniczy, 
a które zdobyli w Sejmie posłowie krakowscy należy 
także uniknięcie podwyższenia dodatków krajowych aż 
o 12%, wyźszyoh przeto o 20% od obecnych dodatków 
krakowskioh.

Jeśli jednak, zauważa Przewodniczący, nie uda się 
uzyskaó wydatnej pomocy od Rządu, podwyższenie do
datków krajowych będzie nieuniknione.

Sprawa krajowej reformy wyborczej posunęła się 
znacznie naprzód i jest nadzieja, źe w tym roku reforma 
ta zostanie uchwalona.

W końcu zaznacza Przewodniczący, źe w tym roku 
przyznał Sejm nauczycielom dodatek drożyźniany i pod
nosi, że wnioski o przyznanie dodatku droźyźnianego 
funkeyonaryuszom M agistratu przedłożone zostaną Radzie 
miasta na następnem posiedzeniu.

Zwrot należytości akcyzowych.

R m. D ę b i c k i  stawia wniosek nagły:
Rada miasta uchw ali:
Poleca się Magistratowi, ażeby sprawę zwrotu po

branych należytości akcyzowych w gminach przyłączo
nych wziął pod dojrzałą rozwagę i zbadawszy ją wszeoh- 
stronnie i gruntownie najpóźniej do końca marca r. b. 
przedłożył Radzie miej. dotyczący wniosek do uchwa
lenia"

Mowoa uzasadnia nagłośó wniosku.
N a g ł o ś ó  u c h w a l o n o .
St .  r a d c a  M a g i s t r a t u  Dr .  Z a w a d z k i  wy

jaśnia, źe w sprawie powyższej M agistrat względnie Ko- 
misya administracyjna są niekompetentne i źe Komisya 
administracyjna odniosła się w tej sprawie kilkakrotnie 
do Rządu i krajowej Dyrekoyi skarbu o wydanie w dro
dze rozporządzenia odpowiednich zarządzeń.

R. m. D ę b i c k i  uzasadnia, źe pobór powyższych 
opłat jest niesłuszny i wykazuje rozgoryczenie dotknię
tych tern mieszkańców.

I. W i c e p  r e z y d e n t  m i a s t a  Dr .  S z a r s k i  
podaje w odpowiedzi, źe napaści na Gminę „jakoby dla 
gmin przyłączonych nic się nie robiło" są niesłuszne. 
Winę, źe się obecnie od siana i słomy pobiera opłaty 
akcyzowe ponoszą niektórzy posłowie z Krakowa, al
bowiem oni wpłynęli na to, źe te artykuły obciążono 
opłatami a uwolniono od nich masło i ser.

W sprawie uwolnienia gospodarzy rolnych w K ra
kowie zamieszkałych od opłat omawianych odnosił się 
Magistrat już 3-krotnie do Rządu. Gmina jako dzierżaw
czyni rządowego podatku akcyzowego same żadnych 
opustów ani zwrotów uskuteczniaó nie może.

Za wnioskiem Radcy p. Dębickiego przemawiali 
jeszcze r. m. p. D u d e K  i P a j ą k .

W n i o s e k  u o h w a l o n o .

Etat Elektrowni.

R m. N o w a k  S t a n i s ł a w  interpeluje Prezy
denta miasta w sprawie zwłoki, co do ustanowienia etatu 
dla urzędników Elektrowni miejskiej.

P r e z y d e n t  m i a s t a  wyjaśnia, źe sprawa ta może 
byó dopiero załatwioną po zadecydowaniu, czy E lektro
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wnia miejska zostanie rozszerzoną, czego potrzeba za
chodzi, we własnym zarządzie, czy też przez przyłączenie 
■do Elektrowni okręgowej w Sierszy.

R. m. D a s z y ń s k i  podejmuje wniosek r. m. No
waka co do zetatowania urzędników Elektrowni i uza
sadnia potrzebę tego obszernie.

Mówca przestrzega przed przystąpieniem do E lek 
trowni okręgowej w Sierszy zakładanej przez Nieder- 
■osterreichische Escompte Gesellschaft, zaznaczając, źe na 
Dunajcu, opartą o prąd tej rzeki, buduje się druga 
znacznie dla Krakowa korzystniejsza Elektrownia.

Następnie podnosi mówca, źe cały szereg jego 
wniosków dotyczących poprawy bytu Straży akcyzowej 
Komisya administracyjna dotąd nie załatwiła

W dalszym ciągu domaga się rychłego załatwienia 
sprawy przyznania urzędnikom i służbie miejskiej do
datku droźyźnianego.

Mówca w dalszym oiagu wytyka wadę administra- 
oyi miejskiej, wykazując to na sprawie urzędnika Akcyzy 
ni- p. Kraskowskiego, na sporze między ogrodnikami 
miejskimi p. Gauze i Szymańskim oraz na sprawie stra
żaka Kozy, którego miał pobić brandmistrz.

W końcu interpeluje mówca Prezydenta w sprawie 
ostatnich wyborów do Rady miasta w Łobzowie.

N a wszystkie powyższe interpelacye ndzielił odpo
wiedzi P r e z y d e n t  m i a s t a ,  a co do sprawy K ras
kowskiego s t. r a d c a  M a g i s t r a t u  Dr .  Z a w a d z k i .

Otwarcie apteki.

R. m. R o m a n o w s k i  podnosi, źe Komisya sani
tarna miejska uznała potrzebę otwarcia nowej apteki 
przy ulicy Szlak a Rada miasta uznała, źe potrzeba ta 
ze względu na zamieszkałą tam ludność zachodzi na 
Morgensternówce w Dz. X V III . c k. Namiestnictwo wy
dało koncesyę na aptekę przy ulicy Szlak, interpretując 
błędnie powyższe motywy uchwały Rady miasta, jakoby 
„Morgensternówka" leżała w bliskiej okolicy ul. Szlak; 
tymczasem ul. Szlak, róg Pędzichowa leży w Dziel. V. 
w odległości 900 mtr. od projektowanego przez Radę 
miejsca na „Morgensternówce".

Mówca wnosi, aby w sprawie tej wnieść przedsta
wienie do c. k. Ministerstwa spraw wewnętrznych, uza
sadniając konieczną potrzebę otwarcia nowej apteki 
w Dz. X V III.

Wniosek powyższy po poparciu go przez r. m. prof. 
Dr. Rosenblatta uchwalono

Rocznica powstania styczniowego.

R. m, Dr. W a s u n g  przypomina, iż z początkiem 
stycznia 1913 r. przypada 50-letnia rocznica powstania 
styczniowego. Mówca uzasadnia potrzebę zwołania dla 
obchodu powyższej rocznicy Komitetu tak jak to uczy
niono dla obchodu Grunwaldzkiego.

W tym celu przedkłada mówca następujący wniosek:
„Rada miasta uprasza Pana Prezydenta, by w jak- 

najkrótszym czasie spowodował — jak  to miało miejsce 
podczas uroczystości grunwaldzkiej — utworzenie Komi
tetu ze wszystkich warstw ludności miasta Krakowa, 
celem godnego obchodu 50-letniej rocznicy powstania 
styczniowego". (LM: 25267/912 IV ) .

U c h w a l o n o  b e z  d y s k u s y i .

Porządek dzienny. 

Polskie Towarzystwo statystyczne.

Imieniem Prezydenta miasta przedkłada kierownik 
m. Biura statystycznego Dr. K u m a n i e c k i  wniosek 
nagły w sprawie zawiązującego się Polskiego Towarzy
stwa statystycznego, a mianowicie w sprawie § 13 sta
tu tu  tegoż Towarzystwa, który wymaga zgodzenia się na 
jego postanowienie ze strony Rady miasta.

Wniosek powyższy brzmi:
Rada miasta uchwali:
„Na podanie założycieli Polskiego Towarzystwa 

statystycznego z siedzibą w Krakowie Rada miasta zga
dza się ua umieszczenie w projekcie statutu tegoż To
warzystwa postanowienia:

„W razie rozwiązania Towarzystwa o funduszach 
jego decyduje nadzwyczajne w tym celu zwołane Walne 
Zgromadzenie.

W razie gdyby Walne Zgromadzenie odbyć się nie 
mogło, fundusze przechodzą na rzecz Gminy m. Krakowa 
na cele statystyczne11.

N a g ł o ś ć  i m e r i t u m  w n i o s k u  u c h w a l o n o  
b e z  d y s k u s y i .

Dostęp na Wawel.

Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca s t. r a d c a  b u 
d o w n i c t w a  m. K ł e c z e k  wnosi:

Rada miasta uchw ali:
1) Gmina miasta Krakowa odstępuje wszystkie 

grunta należne do niej na obszarze w/górza Wawelskiego 
na własność funduszu Krajowego względnie Kraju, z wy
łączeniem parcel lk. 2530, 6, 9 i parceli lk. 5 k tóra nie 
jest stokiem, lecz stanowi chodnik względnie drogę mię
dzy Wawelem a ulicą Podzamcze i zabudowanie od strony 
ulicy Grodzkiej, oraz przestrzeni potrzebnej do wykona 
nia drogi o szerokości l Om.  w koronie (na tor jezdny 
i chodniki) według załączonej sytuacyi, która to droga 
ma być uznaną jako dobro publiczne.

Czymąc to ustępstwo obstaje Gmina miasta K ra
kowa przy tern, aby dotychczasowe faktyczne jej prawo 
przejazdu i przechodu przez główny plac wzgórza wa
welskiego dla niej i dla publiczności, pozostało przez 
Wydział krajowy zapewnione po wieczne czasy.

2) W wypadku gdyby dla regulacy. ulic będących 
W sąsiedztwie własności funduszu krajowego zaszła po
trzeba zajęcia części stoków Wawelu, Wydział krajowy 
zezwoli na zajęcie gruntu potrzebnego, o ile to nie wpły
nie ujemnie na estetyczny wygląd zamku.

Zarówno gdyby przy regulacyi tych ulic, zostały 
jakie skrawki gruntu, to Gmina miasta Krakowa zobo
wiązuje się przyłączyć je  do stoków Wawelu.

3) Wydział krajowy winien dać Gminie miasta 
Krakowa deklaracyę, że stoków Wawelu nie otoczy źa- 
dnem ogrodzeniem. (LM: 1567/912 B/l).

W dyskusyi brał udział r. m. Daszyński.
U c h  w a l o n o .

Zdjęcia geometryczne.

Imieniem Sekcyi II . i Komisyi gruntowej sprawo
zdawca s t .  r a d c a  b u d ó w  n. m. K ł e c z e k  wnosi:

Rada miasta uchwali:
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1) Na zdjęcie geometryczne w Dz. IX . „Ludwi
nów ", X. „Zakrzówek", X I. Dębniki i X IX . „Dąbie" 
przyznaje się kredyt w wysokości 15.200 koron z fun
duszu regulacyi miasta do zwrotu z budżetu miejskiego 
w pięciu latach wraz z 5% odsetkami.

2) W tymże celu poleca się Magistratowi wstawiaó, 
począwszy od r 1918 i w latach następnych do budżetu 
miasta w Dz. V I. „W ydatki nadzwyczajne" pozycya: 
Regulacya miasta odnośne kwoty. (LM : 126825/911 Bb).

U c h w a l o n o .
Prezydent miasta oddaje przewodnictwo I. Wice

prezydentowi miasta Dr. Szarskiemu.

Regulacya ulicy Basztowej i Rynku Kleparskiego.

Imieniem Sekcyi I. sprawozdawca sekretarz Magi
stratu  Dr. W y d r o  wnosi:

Rada miasta uchwali:
I  Reasumując uchwałę Rady m. z 7 marca 1907 r. 

co do linii regulacyjnej ulicy, łączącej ulicę Basztową 
z Rynkiem Kleparskim, postanawia się, że ulica ta ma 
mieó tylko 18 m. szerokości:

I I .  Uchwala się linie regulacyjne:
a) dla ulicy Basztowej podług czerwono wpisanych 

liter a-b,
b) dla ulicy łączącej ulicę Basztową z rynkiem K le

parskim, podług czerwono wpisanych liter b. c. d.
c) dla Rynku Kleparskiego podług czerwono wpisa

nych liter d-e planu Budownictwa m Oddz. B. 
z 12 czerwca 1911 r.
I I I .  W celu przeprowadzenia linii regulacyjnych 

pod II . uchwalonych Rada miasta postanawia:
1. a) Odstąpid właścicielom realności lwh. 967 ks. 

gr. gm. Kraków Dr. Samuelowi Tillesowi i wspóln. ka
wałek gruntu miejskiego, między tą ich realnością lwh. 
967 lk. 101 Dz. V. w K rakow ’e a linią regulacyjną Rynku 
Kleparskiego położony w parc. gr. lkat. 2467/1 lwh. 
1788 w Krakowie wydzielid się mający o pow. około 
31 44 s.2 za cenę po 225 kor. za 1 s.2 oraz kawałek 
gruntu miejskiego między wspomnianą ich realnością 
a linią regulacyjną ulicy Basztowej położony z parceli 
gr. 2466/2 lwh 1783 w Krakowie wydzielid się mającej
0 pow. 0’44 s.2 za cenę po 360 kor. za 1 s.2, płatną przy 
podpisaniu kontraktu.

b) Odstąpid właścicielom realności lwh. 966 ks- 
gr. gm. Kraków Dr. Samuelowi Tillesowi i spóln. kawa
łek  gruntu miejskiego, między tą ich realnością lwh. 966 
lk. 100 Dz. V. w Krakowie a linią regulacyjną ulicy 
Basztowej położony, z parc. gr. 2466/2 lwh. 1883 w K ra
kowie wydzielid się mający pow, około 5'28 s.2 za cenę 
po 360 kor. za 1 s.2 tudzież kawałki gruntu miejskiego, 
między wspomnianą ich realnością a liniami regulacyj- 
nemi ulicy, łączącej ulicę Basztową z Rynkiem Klepar- 
Bkim i Rynku Kleparskiego położone, z parcel grunt. 1 
kat. 2468 i 2467/1 wydzielid się mające o pow. około 
5‘58 s.2 +  36-22 s.2 — 4L80 s.2 a to 3-56 s.2 w zamian 
za taką samą ilośd powierzchni, którą Dr. Samuel Tilles
1 spóln. z realności lwh. 966 z parc. bud. 1. kat. 1252 
Gminie równocześnie dla regulacyi ulicy, łączącej ulicę 
Basztową z Rynkiem Kleparskim odstąpią, resztę zaś 
około 38-24 s.2 za cenę po 250 kor. za 1 s.2 płatną przy 
podpisaniu kontraktu.

2. Koszta kontraktów, stemple, koszta intabulacyi 
i naleźytości przenośnych poniosą wyłącznie wymienieni 
pod 1 a), b) nabywcy.

3. Wyszczególnione pod 1 a) b) grunta m. odstę
puje Gmina pod warunkiem rozwiązującym, źe je  do- 
dwóch lat, licząc od uchwały Rady m. nabywcy zabu
dują domem, którego plan fasady uzyska także zatwier
dzenie Sekcyi I. Rady m.

4. Do podpisania kontraktów obok p. Prezydenta 
miasta upoważnia się Radców m. pp. Klaudyusza Dę
bickiego i Andrzeja Guzikowskiego a na wypadek prze
szkody u jednego z nich radcę m Dra Ludwika Merza.

W dyskusyi nad wnioskiem powyższym zabierają 
głos radcy miejscy: Guzikowski, Beringer, Bujwid, Peltz,. 
Dąbrowski, Daszyński, Dr Rosenblatt, X. Dr. Caputa,. 
Wolny, Peroś i Wiceprezydent miasta Sare.

Z mówców powyższych postawili wnioski:
R. m. G u z i k o w s k i .  Aby utrzymad w sprawie 

omawianej uchwały Rady miasta z 7 marca 1907 roku 
i z 9 listopada 1911 r., postanawiącej już dwukrotnie- 
że uliczka łącząca ulicę Basztową z Rynkiem KLepar- 
skim ma mied 20 m. szerokości. Mówca stawia wniosek 
o imienne głosowanie.

R. m. W o l n y  wnosi: aby nad wnioskiem przejść 
do porządku dziennego.

R. m. Prof. Dr. R o s e n b l a t t  stawia wniosek:
„Zważywszy, że na posiedzeniu Rady w dniu 9-go- 

listopada 1911 r. zapadły stanowcze uchwały utrzymania, 
szerokości ulicy prowadzącej z Basztowej na Rynek na 
20 m. i niezwęźenia ulicy Basztowej odsyła się rzecz do 
Sekcyi ekonomicznej, celem zastosowania linii regulacyj
nej do tych uchwał".

Przewodniczący zarządza głosowanie nad wnioskami- 
powyźszemi.

1) Za wnioskiem r. m. W o l n e g o  oświadczyło się 
18 głosów za, 20 przeciw.

2) Poddając pod głosowanie wniosek r  m. Dr. R o - 
s e n b l a t t a  zarządza Przewodniczący imienne głosowa
nie na wniosek r. m. Daszyński* go.

Za wnioskiem r. m. Dr R o s e n b l a t t a  oświad
czyło się 21 g ł o s ó w ,  k t ó r y  t e m s a m e m  z o s t a ł  
u c h w a l o n y .

R. m D a t t n e r  protestuje przeciwko tej uchwale.
Z powodu uchwalenia wniosku Dr. Rosenblatta. 

wniosek r. m. Guzikowskiego odpada.
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godz. 9-45- 

wieczór.

Posiedzenie tajne (9 w kad. XVI.) z dnia 21 lu
tego 1912 r.

R ada miejska udzieliła prezenty na posadę nauczy
cielki w szkole Adama Mickiewicza p. Helenie Sko
wrońskiej.

Posiedzenie nadzwyczajne (21 w kad. X V I)  z dnia 
23 lutego 1012 r.

Przewodniczący Prezydent n i..- Dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent m . .- Dr. Henryk Szarski.
I I .  Wiceprezydent m .: Józef Sare.
Sehretarz P ady: wz. radca Dr. Rudolf Sikorski. 
Radców miejskich obecnych 66.
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Radcy miejscy: Batko, Birnbaum, Czunko, Daszyń
ski, Dąbrowski, Dr. Gross, Hetiman, Dr. Lustgarten, 
Maywalt, Mens, Peltz, Porębski, Ritterman, Sehmelkes, 
Dr. Maryan Starzewski, Dr. Twaróg, hr. Wodzicki, Zbroja 
(18) nieobecnośń swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godz. 5 '/2 wieczór.

Obchód ku czci Zygmunta Krasińskiego.

P r z e w o d n i c z ą c y  P r e z y d e n t  D r  L e o  
przemówił w następujące słow a:

Obchodząc dzisiaj uroczyście i w skupieniu ducho
wem setną rocznicę urodzin Zygmunta Krasińskiego (Rada 
z miejsc powstaje) spłacamy wobec cieniów -lego dług 
wdzięczności za owe skarby przeczystej miłości ojczyzny, 
dobra i piękna, jakie on w poezyi swej ojczyźnie tak 
przez siebie ukochanej w spuściźnie przekazał.

Zygmunt Krasiński jes t i pozostanie w literaturze 
narodowej nie tylko jednym z największych geniuszów 
poezyi naszej, ale również wzorem niedoścignionym oby
watela, dla którego życie Całe streszczało się w jednym, 
świętym wyrazie: Ojczyzna!

O ojczyźnie upadłej i upokorzonej, o narodn grze
chach i błędach, o jego odrodzeniu, i zmartwychwstania 
myślał i marzył przez całe życie, tak  pełne smutku, bolu 
i goryczy.

Niechaj obchód dnia dzisiejszego będzie świade
ctwem i dowodem zarazem, że naród nasz umie czeió 
swych wielkich synów, wzajemną im odpłacań miłością 
i niechaj przypomina następnym pokoleniom, żeśmy zdolni 
byh zrozumień i odczuń to wszystko, co w poezyi Kra
sińskiego jest wspaniałym objawem zupełnego oddania 
się najwznioślejszemu uczuciu miłości ojczyzny.

Kraków łączy się dziś z całą Polską w czci i uwiel
bieniu dla niezapomnianego wieszcza. Wyrazem uczuń 
naszych będzie uchwała prześwietnej Rady miasta, mocą 
której po wieczne czasy jedna z najpiękniejszych szkół 
naszych, oraz jedna z najwspanialszych w przyszłości ulic 
Krakowa nosiń będą nazwę wielkiego patryoty i poety.

W myśl tego przedkładam prześwietnej Radzie 
imieniem Prezydyum, oraz Sekeyj ekonomicznej i szkol
nej następujące wnioski do uchwały:

Celem uczczenia setnej rocznicy urodzin Zygmunta 
Krasińskiego, Rada miasta uchwala:

i. Ulicę, otwartą na gruntach pofortecznych między 
Wisłą a ulicą Wolską, nazwać ulicą Zygmunta Krasiń
skiego.

II. Nadać szkole żeńskiej XXVIII. nazwę: Szkoła 
Zygmunta Krasińskiego. (Huczne oklaski). (LM. 17156/12).

P r e z y d e n t  kończy: Przez powstanie uczciliście 
panowie pamięń wielkiego w narodzie męża. Objaw ten 
zapisany będzie w protokole. O k l a s k i  w a s z e  s ą  d o 
w o d e m ,  że  w n i o s k i  j e d n o m y ś l n i e  u c h w a l a 
ci e.  Porządek dzienny wyczerpany. U r o c z y s t e  p o 
s i e d z e n i e  z a m y k a m .

Sprawozdania ze Sokcyj i Komisyj.
Sekcya ekonomiczna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  8 l u t e g o  1912 r.
W sprawie uregulowania hipoteki Wawelu tj. grun

tów stanowiących wzgórze Wawelskie, stoki, dostępy

i dojazdy na Zamek tudzież w sprawie regulacyi oto
czenia Wawelu, Sekcya zgodnie z propozycyami wybra
nego przez siebie subkomitetu powzięła szereg uchwał, 
które jako wnioski Sekcyi ekonom, będą przedłożone 
Radzie m.

Następnie rozpatrywała Sekcya sprawę budowy no
wej szkoły miejskiej w Łobzowie, która nie ma własnego 
pomieszczenia, Wydział szkolny Magistratu wspólnie z Bu
downictwem m. i na podstawie oświadczenia się Sekcyi 
szkolnej tudzież programu budowyRady szkolnej okrę
gowej miej. przedłożył plany i kosztorys na budowę tej 
szKoły, oraz wnioski co do pokrycia wydatków na bu
dowę. Po dłuższej dyskusyi Sekcya poleciła Bud. miej. 
uzupełniń plany budowy w myśl uwag na Sekcyi pod
niesionych i to wspólnie z Komitetem z 3-ech członków 
Sekcyi, który równomiernie ma także rozpatrzeń projekt 
budowy względnie rozszerzenia szkoły w Nowej Wsi.

II . P o s i e d z e n i e  w d n i u  14 l u t e g o  1912 r.
Sekcya uchwaliła przedłożyń c. k. Dyrekcyi okręgu 

skarbowego termin wniesienia oferty na kupno grantu 
pod gmach dyrekcyjny przy ul. Czystej i Krupniczej.

W dalszym ciągu przyjęła Sekcya wniosek subko
mitetu, wybranego dla nadania nazw ulicom w Starem 
mieście i gminach przyłączonych, a mianowicie z okazyi 
obchodu stuletniej rocznicy urodzin Krasińskiego nazwań 
ezęśń ulicy między Wolską a Zwierzyniecką ulicą „Kra- 
sińskiego11, wobec czego nazwa ul. Swoboda ma odpaśń.

Następnie wybrała Sekcya subkomitet dla sprawy 
linii reguł u!. Dietlowskiej po stronie północno-zachodniej 
między ul Starowiślna a ul. Wielopole, subkomitet dla 
rozpatrzenia projektu niweletty ul. Grzegórzeckiej i po
wzięła szereg uchwał, dotyczących sprawy linii regula
cyjnej ul. Bożego Miłosierdzia przy ulicy Felicyanek 
i linii regulacyjnej ul. Zębatej w Nowej wsi, tudzież 
sprawy uporządkowania z urzędu ul. św. Ducha w Kro
wodrzy, ul. Łobzowskiej na przestrzeni od ul. Szlak poza 
przedłużoną ul. Czarneckiego i ulicy na Blichu na prze
strzeni ul. św. Łazarza a ul. Blich.

Sekcya skarbowa.

I. P o s i e d z e n i - e  w d n i u  1 l u t e g o  1912 r.
Sekcya przyjęła protokoły z 3 ostatnich posiedzeń, 

uchwaliła pewne drobne zmiany regulaminu czynności dla 
Komisyi, powołanej do wykonywania nadzoru nad miej. 
Izbą obrachunkową stoł. król. m. Krakowa, przyjęła do 
wiadomości protokół z dnia 22 grudnia 1911 r. z odby
tego posiedzenia Komisyi wyżej wspomnianej, a wreszcie 
uchwaliła wnioski Komisyi gruntowej w sprawie pokry
cia kosztów zdjęć geometrycznych w dzielnicach IX., 
X., X I. i XIX.

II . P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 l u t e g o  1912 r.
Sekcya załatwiła szereg spraw administracyjnych

i przyjęła zamknięcia rachunkowe kilku funduszów zo
stających pod zarządem miasta.

I I I  P o s i e d z e n i e  w d n i u  29 l u t e g o  1912 r.
Sekcya przyznała Kredyt dodatkowy na koszta wy

bicia medalu pamiątkowego ks. Piotra Skargi, i zatwier
dziła sprawozdanie z odbytego dnia 13 i 14 lutego br. 
szkontrum gł. Kasy miejskiej, oraz uchwaliła wniosek na
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przedłużenie poboru dodatku z łaski na wychowanie córki 
jednego ze zmarłych funkcyonaryuszy gminnych.

Sekcya szkolna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  14 l u t e g o  1912 r.
Sekcya uchwaliła przedstawić Radzie miasta wnio

sek o nadanie jednej ze szkół miejskich nazwy „Szkoła 
Zygmunta Krasińskiego11.

II . P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 l u t e g o  1912 r.
Sekcya uchwaliła przedstawić Radzie m. wnioski

w sprawie Udzielenia prezenty na posadę nauczycielki 
w szkole cesarzowej Elżbiety, tudzież na posadę nauczy
ciela w szkole cesarzowej Elżbiety, tudzież na posadę 
w szkole cesarza Franciszka Jćzefa.

Sekcya dobroczynna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  24 l u t e g o  1912 r.
Sekcya uchwaliła przedłożyć Radzie miejskiej wnio

ski w sprawie przyjęcia zapisu p. Julii Wiśniowskiej na
utrzymanie i wychowanie sierót, tudzież w sprawie prze
rzutu (virement) dla całego działu X, wydatków zwy
czajnych budżetu z roku 1911 r.

Następnie uchwaliła zakupić kuchnię przenośną dla 
filii miejskiego Domu kalek i nieuleczalnych, udzieliła 
wsparcie z fundacyi śp. Ludwika Helcia w kwocie 76 
koron ubogiemu majstrowi szewskiemu, rozdzieliła 1000 
cetnarów węgla, ofiarowanego przez podkomitet dla spraw 
węglowych, między Miejskie Biuro ubogich i stowarzy
szenia dobroczynne, wyznaczyła zaliczki na wsparcia 
Stałe, taryfow e i ponadtaryfowe, udzieliła 143 ubogim 
wsparć ponadtaryfowych w kwotach od 10 — 60 koron 
w łącznej kwocie 4121 koron, i udzieliła czterem ubo
gim, poza Krakowem zamieszkałym, wsparcie stałe na 
rok 1912.

W końcu uchwaliła Sekcya przedstawić Prezydyum 
miasta wnioski w sprawie zamianowania radcami dobro
czynnymi p. Stanisława Wajdę nauczyciela i p. Szymona 
Olasa dyrektora szkoły.

Połączone Sekcye.

P o s i e d z e n i e  S e k c y i  I. i II.  w d n i u  6 l u t e g o
1912 r.

Przedmiotem posiedzenia była sprawa domu wybu
dowanego obok kościoła św. Salwatora w Dz. X III.

Połączone sekcye pragnąc przyjść z pomocą pro
bostwu kościoła św. Salwatora — które objawiło życze
nie nabycia powyższego domu na własność — uchwaliły 
przedstawić Radzie miasta wniosek o udzielenie probo
stwu znacznej subwencyi na zakupno tego domu.

Komisya administracyjna.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  9 l u t e g o  19 i 2 r.

Komisya przyjęła do zatwierdzającej wiadomości 
zarządzenia poczynione przez Administracyę akcyzy z po
wodu przyłączenia Płaszowa do miasta Krakbwa, a na- 
stępaie_ po \yyczcrpującej dyskusyi uchwaliła przedłożony 
jej p> ojekt instrukcyi dla utworzyć się mającej komisyi 
do notowania cen bydła i nierogacizny na tut. Miejskiej 
centralnej targowicy.

Zadaniem Komisyi do notowania cen będzie nietylko 
zebranie i opublikowanie rzeczywistych cen .bydła i nie
rogacizny na każdym targu, ale także zestawienie ich 
porównawcze obok cen bydła na innych wielkich targach 
austryaekich a w szczególności na targu wiedeńskim

Komisya budżetowa.

P o s i e d z e n i e  w d n i u  12 l u t e g o  1912 r.

Po ożywionej dyskusyi uchwalono na podstawie re
feratu radcy miejskiego Jakóba Judkiewicza Dział VII. 
Upiększenie miasta, oraz na podsiawie referatu radcy 
miejskiego Dr. Stanisława Pareńskiego Dział IX. Zdro
wotność miasta.

Komisya wodociągowa.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  6 l u t e g o  1912 r.

Komisya wybrała delegatów dla porozumienia się 
z zastępcami m. Podgórza w sprawie dostarczania tam 
Wody wodociągowej.

IL  P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 l u t e g o  1912 r.

Komisya omówiła warunki dostarczania wody wo
dociągowej mieszkańcom Podgórza z wodociągu kra-

N akładem  Gminy m iasta K rakow a. - -  Czcionkami drukarni Związkowej w Krakowie pod zarządem  A. Szyjewskiego.


